
تشکیل کارگروهی 
دنيا حيدري
   گزارش

وی�ژه در مجم�ع 
تشخیص مصلحت 
نظام ب�ا حضور چهره های ورزش�ی برای بررس�ی 
سیاست های کلی نظام در حوزه ورزش، این روزها که 
شاهد بیشترین نابسامانی در ورزش هستیم مانند 

کورسوی امید است.
ورزش در هر جامعه ای پایه گذار س��امت اس��ت 
و فرصتی برای رقابت س��الم که می تواند نش��اط 
را به جامع��ه تزریق کن��د. تعری��ف ورزش، اما در 
ایران سال هاست که به واسطه رخنه افراد ناسالم، 
سیاستگذاری های غلط و عدم مطالبه گری تغییری 
اساسی داشته است. در واقع ورزش که این روزها در 
سیطره افراد خاصی است بیش از آنکه اهرمی باشد 
برای ایجاد نشاط و س��امت در جامعه یا فرصتی 
باشد برای عرض اندام در مجامع بین المللی و به رخ 
کشیدن توانمندی های جوانان ایرانی اعم از دختر و 
پسر و حتی معلولان جسمی که همواره ثابت کرده اند 
چیزی از سایرین کم ندارند، دستمایه قدرت نمایی 
عده ای محدود قرار گرفته، آن هم برای رسیدن به 

اهدافی که تضاد فاحشی دارد با اصل ورزش!
رو ش��دن دوپینگ هایی که عده ای را زیر س��ؤال 
می برد و این پرس��ش را مطرح می کند که چطور 

و با چه هدفی انجام ش��ده که آبروی ورزش ایران 
را خدشه دار کرده، افشاگری ها در خصوص فساد 
آقازاده هایی که به واسطه اعمال نفوذ پدران خود 
ورزش را به چش��م ملک پدری می بینند و حتي 
از فروش و به حراج گذاش��تن آبروی آن نیز ابایی 
ندارند، هدر دادن بیت المال و هزینه کردن از جیب 
مردم برای مربیان و بازیکن��ان بی کیفیت یا عقد 
قراردادهای فاجعه بارتر از ترکمنچای که هزینه های 
ارزی بس��یاری را روی دس��ت ورزش می گذارد، 
بی کفایتی های مدیریتی که عاوه بر به تاراج بردن 
آبروی ورزش عواق��ب جبران ناپذیری را به دنبال 
دارد و هزینه های هنگفتی را روی دس��ت ورزش 
می گذارد، ع��دم حمایت از ورزش��کاران با وجود 
توصیه های مداوم مقام اول کشور و موارد بسیاری 
دیگر از این دست از جمله مسائل و مشکات ورزش 
ایران است که طی این سال ها به معضلی لاینحل 
تبدیل شده و حالا با انتش��ار اخباری در خصوص 
تشکیل کارگروه ویژه ورزش در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام برای بررسی سیاست های کلی نظام 
جمهوری اسامی در مورد ورزش و تصمیم گیری 
لازم درب��اره آنها، این امیدواری ایجاد ش��ده که با 
تصمیم گیری های جدید در رده ه��ای بالا گامی 
اساسی برای برچیده شدن بساط اینگونه معضات 

مخرب در ورزش برداشته شود و دست آنهایی که 
طی سال های اخیر ورزش را به قهقرا برده اند از بدنه 
یکی از مهم ترین فاکتورهای ایجاد سامت، نشاط و 

حتی انگیزه در کشور کوتاه شود.
بدون ش��ک در کارگروهی که تش��کیل شده به 
مسائل کلی پرداخته می شود، نه مسائل جزئی. 
برای نمونه سیاس��ت سالم س��ازی در ورزش به 
خصوص در بحث مبارزه با دوپینگ یک سیاست 
کلی  اس��ت که به خودی خود می تواند دس��ت 
متخلفان این حوزه را که با آبروی ورزش کش��ور 
بازی می کنند کوتاه کند تا برای رسیدن به اهداف 

خود از ورزش کشور و آبروی آن خرج نکنند! 
هرچند که سالم س��ازی بحث های گسترده تری 
دارد و تنها مقوله دوپینگ را ش��امل نمی شود و 
پای نهادهای دیگر را نی��ز می تواند به ورزش باز 
کند. برای نمونه تدوین سالم س��ازی در ورزش 
می تواند دس��ت قوه قضائیه را برای کوتاه کردن 
بازوی فس��اد در فوتبال ایران که سال هاست به 
لطف مدیران بی کفایتی که به واسطه رابطه ها، نه 
ضابطه ها بر مسند قدرت قرار گرفته اند کوتاه کند. 
در واقع این همان داستان مطالبه گری نهادهای 
بالادس��تی از مدیران نالایق است که با گنجانده 
شدن در بحث سالم س��ازی در ورزش و تأکید بر 

آن به عنوان سیاس��ت های کلی می تواند به یک 
الزام تبدیل ش��ود تا راه را بر هرگونه بهانه جویی 
ببندد. همچنین تدوین منش��ور اخاق و ورزش 
کشور و ترویج و نهادینه سازی فرهنگ و اخاق 
ورزش��ی مبتنی بر ارزش ها و الگوهای س��ازنده 
ایرانی اس��امی می تواند از جمله سیاست های 
کلی باش��د، خصوصاً که بحث اخاق مداری در 
ورزش دامنه گس��ترده ای دارد و موارد بسیاری 
را شامل می شود و جدا از آن همواره به آن تأکید 
شده است. البته تا به امروز جز شعارهای دلفریب 

عایدی برای ورزش نداشته است!
اگرچه ورزش کش��ور این روزها مملو از مشکات 
است، مشکاتی نظیر بی کفایتی های مدیریتی، 
هدررفت بیت المال، عدم حمایت از ورزش��کاران 
و رسیدگی به زیرساخت ها، عقد قراردادهایی که 
عدم تعهد به آن آبروی ورزش کشور را در مراجع 
بین المللی زیر سؤال می برد و باز گذاشتن دست 
آقازاده هایی که ورزش کش��ور را برای رسیدن به 
اهداف ش��خصی به حراج گذاش��تند، اما تشکیل 
کارگروه ویژه ورزش در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام می تواند گامی رو به جلو باش��د برای ورزش 
ایران و برای حل مشکات متعدد آن که سال هاست 

به معضاتی لاینحل تبدیل شده است!
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فريدون حسن

خانه به دوشي پيشکسوت کشتي دزفول!
غامرضا قصاب را اهالي دزفول خوب مي شناسند. پیشکسوت دوست داشتني 
کشتي که در تمام این سال ها در سالن آموزش و پرورش دزفول بچه هاي 
ش��هر را آموزش مي داد، اما گویا داس��تان مالک و موجر باز هم قرار اس��ت 
دردسرساز شود و کار را به جایي برساند که پیرمرد مجبور باشد با دست هاي 
خود تشک هاي سالن را جمع کند و آواي رفتن سر دهد. عکسی که از این 
پیشکسوت در فضای مجازی منتشر ش��ده، بعد از جمع کردن تشک های 
کشتی باشگاه به دست خودش است. او این تشک ها را که یادآور خاطرات 
زیادی برایش است با دستان خودش جمع کرده و به خانه برده است. انتشار 
همین عکس کافي بود تا محمد بنا و خیلی دیگر از اهالی کشتی به این موضوع 
واکنش نشان دهند. جمعه شب گذشته سرپرست فرمانداری دزفول و رئیس 
و اعضای شورای شهر دزفول به دیدار غامرضا قصاب رفتند و از او دلجویی 
کردند. در این ماقات عاوه بر وعده حل مش��کل سالن کشتی برای ادامه 
فعالیت این پیشکسوت، شورای شهر اعام کرد به زودی یکی از میادین یا 

معابر شهری دزفول به نام  غامرضا قصاب نامگذاری خواهد شد.

دل ش��ان برای 
سعيد احمديان

      چهره
بازگشت به روي 
تشک تنگ شده، 
اما چند ماهی است کرونا س��د راه شان شده و 
خانه نشین ش��ان ک��رده اس��ت. البت��ه بیکار 
ننشسته اند و تمرینات انفرادی شان را فراموش 
نکرده اند و مربیان هم به صورت مجازی آنها را 
زیر نظر دارند. این حکایت ملی پوش��ان کشتی 
فرنگی و آزاد کشورمان است. شاگردان غامرضا 
محمدی و محمد بنا نزدیک به شش ماه است که 
نه رنگ اردو را دیده اند و نه مسابقات را. هشتم 
اسفند سال گذشته بود که اوج گیری کرونا در 
ایران باعث شد زنگ تعطیلی اردوهای تیم ملی 
در خانه کشتی شهید ابراهیم هادی زده شود و 
پ��س از آن نی��ز پیش��نهاد اردوی قرنطینه ای 
ملی پوشان در کیش لغو شد تا در ماه های اخیر 
خانه کشتی مجموعه ورزشی آزادی سوت و کور 
باشد. با این حال با توجه به تعویق المپیک گفته 
می شود اتحادیه جهانی کش��تی تصمیم دارد 
آذرماه مسابقات قهرمانی جهان را برگزار کند و 

از صربستان و شهر بلگراد هم به عنوان میزبان 
احتمالی مسابقات جهانی در زمستان امسال نام 
برده می شود. در چنین شرایطی در فاصله سه 
ماه تا شروع احتمالی جهانی 2020، مسئولان 
فدراسیون کشتی به دنبال این هستند با دریافت 
مجوز س��تاد مل��ی مبارزه ب��ا کرون��ا و رعایت 
پروتکل های بهداشتی اردوهای تیم های ملی را 
آغاز کنند تا برای مسابقات جهانی تیم کشورمان 
آماده شود.  این در ش��رایطی است که تاکنون 
س��تاد مقابله با کرونا در ورزش مجوز برگزاری 
اردو و مسابقات کشتی را صادر نکرده و این رشته 
ورزشی را در گروه رشته های پربرخورد و پرخطر 
قرار داده اس��ت. با ای��ن حال گویا مس��ئولان 
فدراس��یون امیدوارند تا بتوانند از ستاد کرونا 
مجوز برپایی اردو، آن هم در شرایط قرنطینه را 
بگیرند تا از اواسط شهریور تمرینات شاگردان 
غامرضا محمدی و محمد بنا استارت بخورد. در 
این راستا دیروز محمدابراهیم امامی، سخنگوی 
فدراس��یون کش��تی در گفت وگوی��ی ک��ه با 
خبرگزاری مهر داشته، اینطور توضیح داده است: 
»فدراسیون کشتی عاوه بر دستورالعمل های 
مصوب بهداشتی س��تاد مقابله با کرونا که باید 
برای انجام هر کاری رعایت شود، پروتکل های 
بهداشتی ویژه ای هم برای کشتی تدوین و تهیه 
کرده اس��ت. این پروتکل های ویژه می تواند در 
کنار دستورالعمل های س��تاد مقابله با کرونا به 
خوبی تأثیرگذار باشد و مس��یر آغاز تمرینات 
کشتی را هموار سازد. البته فعاً همه چیز منوط 
به نشست آتی مس��ئولان فدراسیون کشتی و 
ستاد مقابه با کروناست. امیدوار هستیم با این 
دستورالعمل ها موافقت شود و زمینه برگزاری 
تمرین��ات قرنطینه ای به ش��کلی کاماً 
متفاوت و کنترل ش��ده فراه��م آید.« 
سخنگوی فدراسیون کش��تی درباره 
جرئیات پروتکل ها هم گفته اس��ت: 
»اقدامات پیشگیرانه مختلفی از جمله 
تس��ت های متعدد کرونا، قرنطینه 
کشتی گیران در محیط ایمن اردو و 
همچنین محدودیت های سختگیرانه 
در بح��ث رعای��ت تمام��ی مف��اد 
پروتکل ه��ای بهداش��تی در ای��ن 
دستورالعمل بهداشتی فدراسیون کشتی 
برای تمرین��ات وجود دارد که مطمئناً بس��یار 

کارساز و مفید خواهد بود.«

نگاهی به محرومیت جنجالی سهیلا و شهربانو منصوریان

دردسرهای حاشيه سازی!

نگاهی به تلاش فدراسیون کشتی برای آغاز اردو های تیم ملی

چراغ خانه کشتی روشن می شود؟

و  حاش����یه ها 
ماني سعيدي

     خبر
ل ه��ا  جن���جا
س����رانجام کار 
خودش را کرد تا رئیس جدید فدراس��یون ووشو 
دس��ت به خودکار ببرد و زیر حک��م محرومیت 
شهربانو و سهیا منصوریان، دو خواهر ووشوکار را 
امضا کند. حاشیه هایی که از افشا شدن دوپینگ 
مریم هاشمی رقیب سهیا منصوریان در تیم ملی 
شروع شد و حالا با محرومیت خواهران منصوریان 
که ش��دیداً به فدراس��یون بابت دوپینگی بودن 
هاشمی اعتراض کرده بودند به اوج رسیده است. 
ریش��ه این اتفاقات به یک پست اینستاگرامی از 
س��وی ش��هربانو منصوریان و انتقاد از عملکرد 
فدراسیون ووش��و در انتخابی تیم ملی برای جام 
جهانی 2019 در ماجرای حذف خواهرش سهیا 
منصوریان برمي گ��ردد، جایی که ف��ردي عازم 
مسابقات شد که حالا دوپینگش مثبت اعام شده 
است: »مریم هاشمی در مسابقه انتخابی مقابل 
سهیا خواهرم قرار گرفت؛ رقابت اول سهیا برنده 
شد که اعتراض کردند. هاشمی سه رقابت انتخابی 
را برابر چشمان 2 هزار تماشاگر شکست خورد. با 
وجود این شکست، او را برای جام جهانی انتخاب 
کردند. حالا که من آمدم و اعتراض کردم که چرا 
ح��ق خواه��رم را پایم��ال کرده ای��د علیه من 
موضع گیری مي کنند. تهدیدم کرده اند که اگر به 
صحبت هایت ادامه بدهی، بعد از این دو سال، باز 
هم دو سال دیگر محرومت می کنیم تا بروی و در 
خانه بچه داری کنی!« این اعتراض ها بی پاس��خ 
نماند و دیروز زهرا ناطقی، نایب رئیس فدراسیون 
ووش��و در گفت وگوی��ی که ب��ا رواب��ط عمومی 
فدراس��یون ووش��و داش��ت، اظهارات شهربانو 

منصوریان را تکذیب کرد: »این ورزشکار مدعی 
است که خواهرش، یعنی سهیا منصوریان سه بار 
متوالی مریم هاشمی را شکست داده که چنین 
چیزی به هیچ عنوان حقیقت ندارد و یک دروغ 
بزرگ است. تمامی ارکان فدراسیون نیز شاهد این 
امر هستند. به نظر می رسد شهربانو منصوریان با 
توجه به اینکه به اتمام ورزش قهرمانی اش نزدیک 
شده است، سعی دارد با ایجاد حاشیه و پروپاگاندا 
نگاه ها را به سوی خودش بازگرداند تا به فراموشی 
سپرده نشود. به نظرم او با اس��تفاده از تمام این 
مسائل و حواشی تاش می کند که اقدامات مربوط 
به مهاجرت احتمالی خودش را تس��ریع کند.« 
سرانجام پس از اعتراض های تند و تیز خواهران 
منصوریان بود که شنبه ش��ب فدراسیون ووشو 
حکم ش��هربانو و س��هیا منصوریان، دو قهرمان 
نامدارش را به ترتیب 20 و هشت ماه از حضور در 
میادین محروم کرد. طبق اطاعیه فدراسیون ووشو 
»در جلسه رسیدگی به شکایت خانم مریم هاشمی 
علیه خانم ها شهربانو و سهیا منصوریان و همچنین 
بررسی گزارش های مستند فدراسیون نسبت به 
تخلفات صورت گرفته از سوی خانم ها شهربانو و 
سهیا منصوریان حین تمرینات در اماکن عمومی 
ورزشی از قبیل مجموعه ورزشی انقاب، چیتگر و 
همچنین نشر و بازنشر آن در فضای مجازی و سایر 
موارد اعامی نظیر اظهارات خ��اف واقع، افترا و 
توهین، نشر اکاذیب و تش��ویش اذهان عمومی 
نسبت به فعالیت های فدراس��یون ووشو ایران از 
طری��ق صفح��ات ش��خصی ش��بکه اجتماعی 
اینستاگرامی نامبردگان و اقدامات ضدمنافع ملی و 
رفتارهای خارج از شأن یک ورزشکار ملی« این دو 

ورزشکار با محرومیت روبه رو شدند.

کورسوی اميد
تشکیل کارگروه ویژه ورزش در مجمع تشخیص مصلحت نظام

پيشنهاد برپايي اردوي پاراوزنه برداري 
علی اصغر رواسی، سرمربي تیم ملي پاراوزنه برداري ایران در خصوص برگزاری 
جلسه سرمربیان تیم های ملی رشته های مختلف با اسبقیان، رئیس فدراسیون 
ورزش های جانب��ازان و معلولین درباره پیش بین��ی اردوها، وضعیت آمادگی 
جسمانی ورزشکاران و تمرینات اظهار داشت: »تمامی سرمربیان راهکارها و 
پیشنهادات خود را برای آغاز تمرینات ورزش��کاران و نحوه برگزاری اردوهای 
متمرکز و غیرمتمرکز در شرایط کرونا و قرنطینه داده اند. منتظر تصمیم مسئولان 
ستاد مبارزه با کرونا هستیم. دو ملی پوش پاراوزنه برداری کشورمان که در تهران 
حضور داشتند اجازه تمرین در محل سالن وزنه برداری فدراسیون جانبازان و 

معلولین گرفتند، ولی بعد از چند روز تمرین ادامه پیدا نکرد و قطع شد.«

سفارت سوئيس به جودو ايران وقت داد
س��رانجام پس از کش و قوس های فراوان، سفارت س��وئیس در تهران به 
هیئت ایرانی براي دریافت ویزا و حضور در دادگاه وقت مصاحبه داد. آرش 
میراسماعیلی، رئیس فدراسیون جودو با اعام این مطلب اظهار کرد: »طبق 
اعام سفارت سوئیس قرار است روزهای سه شنبه و چهارشنبه هفته جاری 
در دو گروه برای تحویل مدارک در محل سفارت حاضر شویم. من به همراه 
آقایان داورزنی و سجادی روز سه شنبه در سفارت حاضر خواهیم شد و مجید 
زارعیان، س��رمربی تیم ملی جودو نیز به همراه وکیل و دستیار وکیل روز 
چهارشنبه به سفارت سوئیس خواهند رفت. امیدوارم شرایط برای حضور 
هیئت ایرانی در جلسه روز 2۶ شهریور ماه دادگاه رسیدگی به شکایت ایران 

از تعلیق جودو فراهم شود تا بتوانیم در دادگاه CAS حاضر شویم.«

شیوا نوروزی

فوتبالتان را جمع کنيد، کشتي پيشکش
دو ابربدهکار فوتبال و ورزش کش��ور تصمیم گرفته اند براي بهره برداري 
بیشتر از بیت المال و جیب مردم در رشته هایي به جز فوتبال هم تیمداري 
کنند. مبارک است ان شاءالله. خب تا امروز که حسابي بابت قراردادهاي 
آنچناني این دو باشگاه بدهکار هم آبرویمان در داخل رفته و هم در مجامع 
بین المللي و ظاهراً  قرار است از این به بعد با سیل شکایت هاي ورزشکاران 
رشته هاي دیگر هم از این دو باشگاه مواجه شویم. البته براي آقایاني که به 
دنبال ژس��ت گرفتن جلوي دوربین ها و زدن این کار به نام خود هستند 
تفاوتي نمي کند چون به هر حال قرار نیست دست به جیب شوند، چراکه 

بیت المال هست و دست آقایان هم براي برداشت از آن باز!
استقالي ها رفته اند در فدراسیون کشتي نشسته اند که ما براي کمک 
به کشتي آمده ایم و مي خواهیم تیمداري کنیم. در این بین کسي پیدا 
نشد که بگوید »خدا پدرتان را بیامرزد شما اگر عرضه دارید همین تیم و 
مثاً باشگاه بدهکارتان را جمع و جور کنید تا بیشتر از این حق کشتي و 
سایر رشته ها و ورزشکاران شان سر از جیب شما در نیاورد، تیمداري در 
لیگ کشتي پیشکشتان«. جالب اینکه خودشان کم هستند از حریف 
دیرین هم براي حضور دعوت مي کنند که بله پرسپولیسي ها هم بیایند 
تا در کنار هم آبروي کشتي ایران را که حاصل سال ها زحمت و خون دل 

خوردن هاي قهرمانان این مرز و بوم است، ببریم.
راستي مدیرعامل استقال و احتمالاً مدیرعامل پرسپولیس چطور به این نتیجه 

رسیده اند که مي توانند در لیگ کشتي و سایر رشته ها تیمداري کنند؟
 آنچه ما به خاطر داریم این اس��ت که همین چند س��ال پیش باشگاه 
پرسپولیس قصد داش��ت در دوومیداني و پاراوزنه برداري خودي نشان 
دهد، اما نتیجه اي که به دست آمد دیده نشدن قهرماناني چون احسان 
حدادي و مرحوم س��یامند رحمان در میان بریز و بپاش گسترده تیم 
فوتبال و بدهي هاي میلیاردي باشگاه به بازیکنان بي کیفیت خارجي بود 
و سرانجام هم آن شد که همه فکرش را مي کردند. هیچ توجهي به این دو 

قهرمان نشد تا آنها عطاي کار در این باشگاه را به لقایش ببخشند.
حالا جریان تیمداري اس��تقال در کش��تي هم همین گونه است. آیا 
مدیرعامل استقال قرار است همان نگاهي را که به تیم فوتبالش دارد 
به تیم کشتي هم داش��ته باشد؟ آیا قرار اس��ت قراردادهاي آنچناني با 
آپشن هاي آنچناني براي کش��تي گیران منعقد شود؟ اگر پاسخ مثبت 
است که باید از همین حالا فاتحه لیگ کشتي را خواند، چون قرار است با 
پول هاي آنچناني خراب شود در نهایت بدهي روي بدهي بیاورد. اما اگر 
پاسخ منفي باشد که طبیعي است سرنوشت حدادي و سیامند از همین 

حالا براي کشتي گیران تیم کشتي استقال هم پیش بیاید.
نکته قابل تأمل دیگر در خصوص حضور سرخابي هاي پایتخت در لیگ 
کشتي و سایر رشته هاي ورزشي اینکه مگر تا همین چند روز قبل آقایان 
از نداري و بدهي و حساب خالي باشگاه هایشان دم نمي زدند و وامانده 
بودند و هستند که چگونه پرونده هاي ش��کایات خارجي شان را رفع و 
رجوع کنند، پس چگونه است که ناگهان هوس تیمداري به سرشان زده 

و هواي حضور در رشته هاي دیگر را در سر مي پرورانند؟
آنچه به نظر مي رسد این اس��ت که این یک بازي براي سرکیسه کردن 
بیشتر بیت المال به اسم بها دادن به سایر رشته هاي ورزشي است. یک 
بازي که در نهایت هم سود آن به حساب فوتبال ریخته خواهد شد و هیچ 
گشایشي براي رشته اي چون کشتي و بقیه رشته ها نخواهد داشت. آنچه 
مسلم است اینکه کشتي ایران بسیار بزرگ تر از نام هایي چون استقال 
و پرسپولیس است که بخواهد با متوصل شدن به آنها به وضعیت خود 
سروسامان دهد و براي خودش موقعیت فراهم کند. بنابراین بهتر است 
اهالي کشتي با حواسي جمع تر به این موضوع ورود کنند و اجازه ندهند 
عده اي که تا همین حالا هم میلیاردها میلیارد از بیت المال و جیب مردم 
خورده اند و بابت سوء مدیریت شان به باد داده اند این بار به اسم کشتي 
به بیت المال دس��ت درازي و دامن پاک کش��تي را هم مانند فوتبال به 

دلال بازي، پرداخت ها و دریافت هاي آنچناني آلوده کنند.

فصل کابوس وار بارسا با یک افتضاح به پایان رسید
آوار ستين روی سر کاتالان ها

کابوس این فصل بارس��لونا با تحقیر در لیس��بون تکمیل ش��د. مرحله 
یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان اروپا در حالی به پایان رسید که کاتالان ها 
با یک شکست تاریخی به سرنوش��ت یوونتوس و لیورپول دچار شدند. 
باخت 8 بر 2 به بایرن حاصل آشفتگی است که کیکه ستین عامل اصلی 
آن به شمار می رود. حالا بعد از 14 سال شیفتگان فوتبال جای خالی مسی 

و رونالدو را در نیمه نهایی و فینال اروپا حس خواهند کرد. 
   افتضاح محض

عمق فاجعه آنقدر زیاد است که اخراج سرمربی هم دردی را دوا نمی کند. 
بارسلونا در عرض 30 دقیقه چهار گل خورد تا معلوم شود هشدارهای 
کاپیتان بعد از باخت به اوساسونا و از دست رفتن قهرمانی لالیگا بی دلیل 
نبود. باواریایی ها بهتر از کادرفنی آب و اناری ها به این واقعیت پی برده 
بودند و خیلی زود کار را یکس��ره کردند تا با خیال راحت در نیمه دوم 
نظاره گر تحقیر رقیب باشند. این سومین حذف متوالی بارسا در سه سال 
اخیر بود؛ رم، لیورپول و حالا بایرن. از نظر هواداران، کارشناسان و حتی 
بازیکنان تیم نتایج این فصل افتضاح محض بوده، چراکه این تیم هیچ 

جامی کسب نکرده است!
لالیگا، کوپا دل ری، سوپرکاپ و لیگ قهرمانان فرصت هایی بود که ستین 
قدرشان را ندانست. از سال 2008 تاکنون این اولین باری است که هیچ 
جامی به ویترین افتخارات بارسا اضافه نشد. ضمن اینکه از 71 سال پیش 
تاکنون سابقه نداشته بلوگرانا در یک بازی بیش از هفت گل دریافت کند. 

   آینده نامعلوم
اگر رئیس باش��گاه در ابتدای س��ال 2020 گزینه دیگری را جایگزین 
والورده می کرد شاید این تحقیر نصیب بارسلونا نمی شد. کیکه ستین که 
خودش خوب می دانست با این نتیجه برکناری حداقل انتظار هواداران 
است، در مورد آینده اش صحبتی نکرد: »شکست دردناکي بود، معتقدم 
بیش از اندازه گل دریافت کردیم؛ هرچند که شایس��ته دریافت خیلی 
بیشتر نیز بودیم. هنوز برای تصمیم گیری در مورد آینده من زود است. 
البته این به من هم بس��تگی ندارد. باید به خوبی تعمق کرد و با بررسی 
شرایط و این شکس��ت دردناک، بهترین تصمیم را به سود بارسا گرفت. 
من هم قطعاً از این شکست ناراحت هستم، چراکه شیوه باختمان بسیار 
زجرآور بود. این شکست برای باش��گاه و هواداران دردناک بود، بنابراین 
آینده من اهمیت زیادی ندارد. همه عمیقاً سرخورده و ناراحتیم. می دانم 
که هوادار بارسا الان در حال زجر کشیدن است. برای من و بازیکنانم نیز 
این شکست غیرقابل باور و دردناک است. باید شخصیت از دست رفته 
بارسا را برگردانیم و به آینده ای بهتر فکر کنیم. می دانم که همیشه مربی 

مسئول اول هر شکستی است.«
   تغییرات اساسی

بعد از تحقیر همه حرف از تغییرات اساس��ی زدند؛ از بارتومئو گرفته تا 
جرارد پیکه. رئیس باشگاه که به خاطر انتخاب ستین تحت فشار است 
به تصمیمات گرفته ش��ده از قبل اش��اره کرد: »باید تصمیمات مهمی 
اتخاذ کنیم. برخی را قبل از لیگ قهرمان��ان گرفته ایم و از برخی دیگر 
در روزهای آتی مطلع خواهید شد. از حالا به تدریج تصمیمات جدید را 
به اطاع خواهیم رساند. از همه هواداران و اعضای باشگاه عذرخواهی 
می کنم. بارسلونا هرگز نباید چنین شکستی را متحمل    می شد.« پیکه، 
مدافع کهنه کار بارسا نیز این بار به جای مسی سران باشگاه را مورد حمله 
قرار داد: »بازی وحشتناکی بود و حس بسیار بسیار بدی دارم. خجالت و 
شرمندگی فقط یک حرف است و حسی که دارم ورای شرمندگی است. 
قطعاً باشگاه نیاز به تغییرات دارد. نه از تغییر مربی حرف می زنم و نه تغییر 
بازیکن. اشاره ام به هیچ کس نیست، ولی این تیم نیاز به تغییراتی گسترده 
در همه سطوح دارد. اگر قرار به تزریق نیروی جدید باشد، من اولین نفری 

هستم که از بارسا خواهم رفت.«
   استاد خاطره سازی

برتری قاطعانه بایرن همه را یاد ی��ک خاطره انداخت؛ برد 7 بر یک آلمان 
مقابل برزیل. در آن روز هانسی فلیک، دستیار یواخیم لو بود ولی در گلباران 
بارسا همه کاره بایرن. با اینکه خودش عاقه ای به تکرار خاطرات بازی با 
برزیل نداشت، اما سهم او در درخش��ش باواریایی ها بسیار پررنگ است: 
»می دانستیم که اگر بارسلونا را تحت فشار قرار دهیم، صاحب شانس های 
گلزنی در طول مسابقه خواهیم شد. ما در این تیم صاحب بازیکنان باکیفیت 
زیادی هستیم، اما حالا باید باتری هایمان را برای بازی بعدی دوباره شارژ 
کرده و تمرکز کنیم، زیرا همه چیز دوباره از صفر شروع می شود. بازیکنان 
باتجربه می دانند که بازی بعدی در انتظار است و ما به تکرار همین عملکرد 
نیاز خواهیم داشت.« نکته جالب اینکه توماس مولر بهترین بازیکن میدان با 

دبل در این بازی تعداد گل های زده خود به بارسلونا را به عدد ۶ رساند.

آخر خط...
لئو مس��ی توپ را از دس��ت داد، اما هیچ 
تاشی برای جبران اش��تباهش نکرد. در 
عوض نظاره گر گلباران دروازه ترشتگن بود 
و گویا می دانست چه بایی قرار است سر 
تیم بیاید. روی نیمکت هم خبری از جنب 
و جوش نبود، ستین به دستیارانش نگاه 
می کرد تا شاید آنها کمک حالش باشند، اما 
خبری از معجزه نشد. پیکه، مسی، سوارز 
و سایرین در زمین بودند و همه دنیا آنها را 
نگاه می کردند، اما بایرن با زدن گل هشتم تیر خاص را زد. هرچند این 
اولین حذف بارسا از اروپا نبود، اما بی شک تحقیرآمیزترین حذف شان 
بود یا به قول پیکه »آخر خط«. نتیجه حک شده روی اسکوربرد ورزشگاه 
گویای همه چیز بود و بدون اغراق می توان گفت بارسا به آخر خط رسیده 
است. اخراج ستین قطعی است و این کمترین کاری است که باشگاه در 
مواجهه با این بحران انجام می دهد. منتها یک سؤال مطرح می شود؛ آیا 
اخراج سرمربی تمام مشکات را حل می کند؟ نه اینطور نیست. تغییر 
کادرفنی تنها قدم اول اس��ت. در مصاف با بایرن کاتالان ها از انجام یک 
بازی ساده هم عاجز بودند. ستین نیازی نبود به گلر اول تیمش یادآوری 
کند در محوطه جریمه چگونه عمل کند یا به مدافعان نحوه پرس کردن 
مهاجمان حریف را تذکر دهد. ضمن اینکه هیچ کدام از ستاره های تیم 
نبوغی از خود نشان ندادند. از طرفی رفتار سران باشگاه هم بر مشکات 
تیم اضافه کرده است تا جایی که هیچ کس فکرش را هم نمی کرد بارسلونا 
اینگونه به خاک سیاه بنشیند. عاوه بر ستین، خود بارتومئو هم برای 
استعفا تحت فشار است. فصل برای مدعی اسپانیا تمام شده و این چیزی 
است که نمی شود آن را پنهان کرد. دریافت هشت گل از بایرن، آن هم در 
یک چهارم نهایی اروپا اتفاقی نیست که به این زودی ها فراموش شود، در 

حقیقت اعتبار یکی از قدرت های فوتبال زیر سؤال رفته است.
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